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Abstract
 In the first chapter, I discussed the people&#039;s stand from death starting from the pre-Islamic period till the Palestinian folkloric human being. Then I attempted to clarify the idea on which the folkloric mind built its philosophy towards death, that idea represented in the duality of Ii Fe and death. The folkloric thought believes in the presence of another life after death, and that death is not more than a gate of the second life. Such idea is derived from the natural surrounding phenomena such as plants, tile sun, and the moon. After contemplating their life cycle, they were sure that they come back to life after their death. In this way, the ancient human being tried to simulate them in his life.

The second chapter is dedicated to discuss the ceremonies practiced by the relatives of the dead on their dead person, represented by funeral dancing accompanied by music, beating the chest, tearing the hair, mourning and its aspects, destroying the properties of the dead including their clothes, tools, or horses. This chapter is concluded by explaining the phrase &quot;don&#039;t go faraway&quot; in their mourning. I noticed that these ceremonies serve only one idea that attempt satisfy the spirit of the (lead and supply it with happiness in its second life so that it may not harm the living.

In the third chapter, I classified the Palestinian folkloric mourning poems according to their occasions. I have found out that the folkloric literature dedicated certain texts to the death of a young person that are different from those cited in the death of women, the martyr, the old and the child. I also added to these types the mourning crying on other occasions such as lamenting banishment, the Palestinian cause, misfortune, and time.

In the fourth chapter, I discussed the artistic imagery in folkloric mourning. I dealt with the symbols used by the lamenting women. I tried to refer such symbols to its culture of origin and myths by looking into the artistic indications of such symbols in ancient mythologies. I talked about the tree, the raven, the owl, the lion, the camel, the eagle, the sun, the moon, and the underworld. 
 يدور هذا البحث حول لون من ألوان الأدب الشعبي وهو البكائيّات، وقد تناولتها في أربعة فصول:

وقفت – في الفصل الأول – على موقف الإنسان القديم من الموت, مروراً بالجاهليِّ, وانتهاءً بالإنسان الشَّعبي الفلسطينيِّ, ثمَّ حاولت أن أوضِّح الفكرة الَّتي بنى عليها الذِّهن الشَّعبيُّ فلسفته تجاه الموت, تلك الفكرة المتمثِّلة في ثنائية الحياة والموت, فقد اعتقد الفكر الشَّعبي بحياةٍ ثانيةٍ بعد الموت, وما الموت إلا بوابةٌ لهذه الحياة, وقد استقى فكرته هذه من الظَّواهر الطَّبيعيَّة المحيطة به, من نباتٍ, وشمسٍ, وقمرٍ, فبعد أن تأمَّل دورة حياتها أيقن عودتها بعد موتها, فحاول محاكاتها في حياته.

وخصَّصْتُ الفصل الثَّاني للحديث عن الطُّقوس, الَّتي يمارسها أقارب الميْت على مَيِّتهم, وتتمثَّل في الرَّقص الجنائزيِّ وما يصاحبه من موسيقا وضرب الصَّدر, ثمَّ نفل الشعر, أو تمزيقه, والحداد ومظاهره, وإتلاف ممتلكات الميْت, من ملابسَ, أو أدواتٍ استخدمها, أو فرسٍ ركبها, وختمتُ هذا الفصل بتعليل كثرة استخدام الباكية عبارة &quot;لا تبعد&quot; في بكائها, ولاحظت في هذه الطقوس أنَّها تخدم فكرةً واحدةً, فهي في مجملها تهدف إلى إرضاء روح الميْت, وتوفير السَّعادة لها في حياتها الثَّانية, لكي لا تلحق الأذى بالأحياء.

وعمدت في الفصل الثَّالث إلى تصنيف البكائيَّات الشَّعبيَّة الفلسطينيَّة, من حيث المناسبة الَّتي تُقال فيها, فوجدت أن الفكر الشَّعبيَّ خصَّ وفاة الشَّاب بنصوصٍ تختلف عن الَّتي تقال في وفاة المرأة, والشَّهيد غير القتيل, والكبير في السنِّ غير الطِّفل, وأضفت إلى هذه الأصناف البكاء في غير الموت, كبكاء الغربة, والقضيَّة الفلسطينيَّة, والحظ, والزمن.

وفي الفصل الرَّابع, عالجت الصُّورة الفنيَّة في البكائيَّات الشَّعبيَّة, فتناولت الرُّموز الَّتي أكثرت النِّساء الباكيات منها, وحاولت أن أُرجع هذه الرُّموز إلى الثَّقافة الَّتي انبثقت منها, عن طريق أسطرتها, وذلك من خلال البحث عن الدَّلالة الفنيَّة لهذه الرُّموز في الأساطير القديمة, فتحدثت عن الشـَّجرة, والغراب, والبومة, والسـَّبع والجمل, والنِّسـر, والشَّمـس, والقمـر, والعالم السفليِّ. 


Description



Keywords



Citation



URI
 https://hdl.handle.net/20.500.11888/6663


Collections
Arabic Language And Literature


 Full item page 








DSpace software copyright © 2002-2024 LYRASIS
	Cookie settings
	Privacy policy
	End User Agreement
	Send Feedback












